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REVISTA PRESEI 

 

 UPDATE DNA: Liviu Dragnea, urmărit penal pentru constituire de grup infracțional, abuz în serviciu și fraudare fonduri 
Președintele Camerei Deputaților, Liviu Dragnea, este urmărit penal de procurorii Direcției Naționale Anticorupție 
pentru constituire de grup infracțional, abuz în serviciu și infracțiuni referitoare la fraudare de fonduri, fapte 
săvârșite în dosarul 'Tel Drum' în calitate de președinte al Consiliului Județean (CJ) Teleorman. 
Potrivit unui comunicat al DNA, Liviu Dragnea, președintele CJ Teleorman la data faptelor, este cercetat pentru 
constituire de grup infracțional organizat, două infracțiuni de folosire sau prezentare cu rea-credință de 
documente ori declarații false, inexacte sau incomplete, dacă fapta are ca rezultat obținerea pe nedrept de 
fonduri europene și două infracțiuni de abuz în serviciu cu obținere de foloase pentru sine sau pentru altul. 
În dosar mai sunt urmărite penal alte opt persoane pentru fapte similare. 
DNA precizează că prezentul dosar s-a constituit pe baza unei sesizări a Oficiului european antifraudă (OLAF) 
transmise la 30 septembrie 2016, privind suspiciunea săvârșirii mai multor infracțiuni, între care obținerea 
nelegală, pe bază de documente false, a unor finanțări din fonduri europene pentru lucrări de reabilitare de 
drumuri județene. 
"Suspectul Liviu Dragnea, președinte al CJ Teleorman, a inițiat un grup infracțional organizat care acționează și în 
prezent și din care au făcut și fac parte funcționari ai instituțiilor din administrația publică și persoane din mediul 
de afaceri. Grupul inițiat în anul 2001 are ca principal scop obținerea, în mod fraudulos, a unor sume importante 
din contractele finanțate din fonduri publice (naționale și europene), prin comiterea unor infracțiuni de abuz în 
serviciu, de fraudare a fondurilor europene, de evaziune fiscală, spălarea banilor și folosirea de informații ce nu 
sunt destinate publicității ori permiterea accesului unor persoane neautorizate la aceste informații", susțin 
procurorii. 
Conform aceleiași surse, grupul infracțional organizat a fost constituit inițial de către Liviu Dragnea, Marian Fișcuci 
(persoană care a devenit scriptic acționar majoritar al Tel Drum SA și care a acționat și ca un interpus al lui 
Dragnea în administrarea societății comerciale), Mugur Bățăuș și Victor Piperea, funcționari în cadrul CJ 
Teleorman (care au participat inițial la privatizarea Tel Drum SA iar ulterior s-au ocupat de proiectele finanțate din 
fonduri publice și asigurarea cadrului necesar câștigării acestor proiecte de către Tel Drum) și Neda Florea (la 
momentul inițial persoană cu funcție de conducere în Tel Drum, ulterior acționar al societății, director și în 
prezent director adjunct; s-a ocupat de administrarea societății și a asigurat participarea societății în comiterea 
infracțiunilor în scopul săvârșirii cărora a fost constituit grupul). 
"În vederea asigurării pe termen lung a beneficiilor pentru membrii grupului infracțional organizat, activitatea 
infracțională a fost concepută în etape, în funcție de structura unității administrativ teritoriale, a societăților 
controlate de membrii grupului infracțional organizat și de funcțiile și influența pe care aceștia le-au dobândit", se 
mai arată în comunicat. 
Potrivit procurorilor, prima etapă a fost privatizarea Tel Drum SA și transferarea acestei persoane juridice din 
proprietatea CJ Teleorman în sfera de influență și control a lui Liviu Dragnea, prin persoane interpuse, urmată de 
achiziționarea în patrimoniul CJ Teleorman, atât din fonduri ale acestei unități administrative teritoriale cât și prin 
obținerea unui credit bancar, a unui utilaj cu o valoare foarte mare, de 30 de miliarde de lei vechi, care apoi a fost 
închiriat și înstrăinat către Tel Drum, ulterior privatizării societății comerciale. 
A urmat, susțin procurorii, acordarea către Tel Drum, în perioada 2002-2005, a lucrărilor de reabilitare și 
întreținere a structurii rutiere aflate în administrarea CJ Teleorman, fără a exista o procedură concurențială de 
atribuire, precum și crearea și implicarea în activitatea infracțională a unui număr mare de societăți comerciale 
controlate de membrii grupului, care să poată fi interpuse în procedurile de atribuire a contractelor publice, să fie 
utilizate pentru crearea de circuite comerciale și financiare și să fie asigurat transferul beneficiilor materiale către 
membrii grupului infracțional organizat. 
Alte acuzații se referă la asigurarea câștigării de către Tel Drum a contractelor de lucrări finanțate din fonduri 
publice, în special în cazul CJ Teleorman, prin folosirea influenței de care se bucurau membrii grupului infracțional 
organizat și de funcțiile ocupate de unii dintre aceștia, prin furnizarea informațiilor confidențiale privind licitațiile 
publice înainte de momentul publicării anunțurilor și prin inserarea condițiilor restrictive în caietele de sarcini, 
precum și la obținerea în mod preferențial și fraudulos de finanțări din bugetul național prin intermediul 
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suspectului Liviu Dragnea și obținerea în mod nelegal de fonduri din bugetul Uniunii Europene prin furnizarea de 
documente false și inexacte. 
În comunicat se mai face referire la facilitarea și intermedierea numirilor unor persoane fizice în funcții din cadrul 
administrației centrale prin intermediul membrilor grupului infracțional organizat care administra Tel Drum și 
furnizarea de fonduri pentru formațiunea politică din care Liviu Dragnea face parte, prin donații ale membrilor 
grupului infracțional organizat și ale societăților controlate de aceștia. 
Prin prisma influenței pe care Liviu Nicolae Dragnea o avea la nivelul administrației centrale și în sfera politică, 
erau asigurate accesul la informații confidențiale din cadrul instituțiilor administrației centrale și furnizarea de 
documente cu caracter confidențial către membrii grupului infracțional organizat din mediul privat. Erau obținute 
beneficii patrimoniale de către membrii grupului infracțional organizat, provenite din activitatea infracțională și 
din utilizarea frauduloasă a fondurilor publice — beneficii cărora membrii grupului infracțional organizat le dau o 
aparență legală prin scoaterea lor din patrimoniul societății în special cu titlu de dividende, prin plata unor 
remunerații cu titlu de salariu, prin simularea unor operațiuni comerciale sau civile de transfer de drepturi de 
proprietate sau drept de folosință, prin încheierea unor contracte de prestări servicii sau livrare bunuri între 
societățile controlate de aceștia", se mai menționează în comunicat. 
Procurorii mai susțin că structura grupului a permis o interacțiune ușoară între membrii acestuia, care era de 
foarte multe ori disimulată prin prisma atribuțiilor de serviciu, în condițiile în care Mugur Bățăuș și Victor Piperea 
conduceau direcții din cadrul CJ Teleorman și erau subordonații lui Liviu Dragnea, iar reprezentanții din mediul 
privat reușeau să interacționeze prin prisma contractelor care erau în curs de executare. 
Din cercetări a reieșit că pe perioada derulării activității infracționale, în funcție de modificările intervenite în 
structura grupului, la acesta au aderat noi membri. Este vorba de suspectul Petre Pitiș, fost consilier în cadrul CJ 
Teleorman, care a preluat activitatea de administrare a Tel Drum, suspectul Daniel Neagoe, care a facilitat 
utilizarea unei societăți în activitatea ilicită de obținere a fondurilor publice și care administra această societate, 
activitatea acestuia fiind de natură să faciliteze și transferul beneficiilor patrimoniale către membrii grupului, 
precum și de suspectul Ion Florian, care a facilitat utilizarea unei alte societăți în activitatea ilicită de obținere a 
fondurilor publice. 
"În scopul pentru care a fost constituit grupul infracțional organizat, în cursul anului 2008, în calitate de 
reprezentant al CJ Teleorman, Liviu Nicolae Dragnea, cu ajutorul lui Mugur Bățăuș și Victor Piperea (care au 
asigurat falsificarea și înlocuirea documentelor), a folosit la organismul intermediar ADR Sud Muntenia 
documente false și inexacte, astfel încât firma Tel Drum SA să câștige un contract de reabilitare a 55 km de drum 
județean (...) în valoare de 114.263.011 lei, dintre care suma de 13.772.603 euro provenea din fonduri europene. 
Au fost falsificate și înlocuite date din proiectul tehnic (...), documentele fiind denaturate prin falsificarea 
semnăturii unui proiectant pe estimările cantitative și inserarea în cuprinsul proiectului (...) a cerinței ca metoda 
obligatorie de stabilizare a balastului să fie varianta la rece in situ, condiție care îi asigura firmei Tel Drum 
câștigarea licitației", se precizează în comunicatul DNA. 
Conform aceleiași surse, înainte de publicarea anunțului privind atribuirea contractului, Mugur Bățăus a furnizat 
reprezentanților Tel Drum SA detalii cu privire la cerințele de calificare și ofertanții care și-au exprimat interesul să 
participe la licitația publică, informații nedestinate publicității. În legătură cu același proiect de reabilitare a 
drumului județean DJ 701, Liviu Dragnea, prin încălcarea dispozițiilor legale privind exercitarea funcției, ar fi emis 
hotărâri de contractare a unui credit intern și dispoziții privind demararea procedurilor de achiziții publice și 
numirea comisiilor de evaluare a ofertelor. 
"Prin furnizarea de informații confidențiale și prin modificarea proiectului tehnic și depunerea acestuia în vederea 
avizării și obținerii finanțării, Liviu Nicolae Dragnea și Mugur Bățăuș, cu intenție, în scopul obținerii unui folos 
necuvenit pentru Tel Drum SA și implicit pentru membrii grupului infracțional organizat, și-au încălcat atribuțiile 
legale și au determinat membrii comisiei de întocmire a documentației pentru licitația lucrărilor de construcții și 
membrii comisiei de evaluare a ofertelor să încalce, fără vinovăție, dispozițiile OUG 34/2006 prin inserarea unor 
condiții restrictive și încălcarea principiului tratamentului egal, desemnând câștigător al licitației publice firma Tel 
Drum SA. Prejudiciul creat în dauna bugetului public este de 25.600.927 lei (diferența dintre prețul ofertat de Tel 
Drum SA și prețul cel mai mic ofertat), această sumă constituind un beneficiu necuvenit pentru firma 
câștigătoare", se arată în comunicat. 
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Procurorii mai susțin că în cursul anului 2009, în calitate de reprezentant al CJ Teleorman, Liviu Dragnea, ajutat de 
Mugur Bățăuș și Marin Predescu, care au asigurat falsificarea și înlocuirea documentelor, a folosit la ADR Sud 
Muntenia documente false și inexacte, astfel încât firma Tel Drum SA să câștige un contract de reabilitare a peste 
50 de kilometri din DJ 506 Cervenia — Vitănești — Băbăița, lucrare în valoare de peste 62 de milioane lei, dintre 
care suma de 6.930.138 euro proveneau din fonduri europene. 
DNA mai arată că au fost falsificate și înlocuite date din proiectul tehnic, documentele fiind denaturate prin 
falsificarea semnăturii și ștampilei verificatorului de proiect, prin modificarea elementelor cantitative și prin 
inserarea unei condiții care îi asigura firmei Tel Drum câștigarea licitației. De asemenea, ar fi fost majorat artificial 
devizul până la suma de 14.132.923 euro, cu consecința creșterii valorii contractului finanțat din bani publici 
obținut de Tel Drum. 
"Înainte de predarea proiectului tehnic în vederea avizării de către Autoritatea de Management a finanțării, 
suspecții Bățăuș Mugur, Marin Predescu și un alt funcționar au permis accesul suspectului Neda Florea la 
informații ce nu erau destinate publicității, prin participarea acestuia la o prezentare a proiectului tehnic în cadrul 
CJ Teleorman iar ulterior, înainte de publicarea anunțului privind atribuirea contractului, Mugur Bățăuș a furnizat 
reprezentanților Tel Drum SA detalii cu privire la cerințele de calificare și ofertanții care și-au exprimat interesul să 
participe la licitație. În legătură cu același proiect de reabilitare a drumului județean DJ 506, suspectul Liviu 
Nicolae Dragnea, prin încălcarea dispozițiilor legale privind exercitarea funcției, a emis hotărâri de contractare a 
unui credit intern și dispoziții privind demararea procedurilor de achiziții publice și numirea comisiilor de evaluare 
a ofertelor", se mei menționează în comunicat. 
Anchetatorii estimează că prejudiciul cauzat bugetului public este în acest caz de 5.742.872 de lei, reprezentând 
diferența dintre devizul real prevăzut în proiect și devizul modificat, suma constituind un beneficiu necuvenit 
pentru firma câștigătoare. 
Procurorii mai susțin că Petre Pitiș, în calitate de reprezentant al Tel Drum, a simulat operațiuni de achiziție pe 
teritoriul național, purtătoare de TVA, pe care le-a înregistrat în documentele contabile utilizând firme de tip 
fantomă, astfel încât, în perioada 2010—2012, a sustras de la plata către bugetul de stat suma de 774.790 de lei 
reprezentând TVA aferentă operațiunilor comerciale. În aceeași perioadă, sumele aferente operațiunilor 
evidențiate cu societățile de tip fantomă au fost transferate din conturile bancare ale Tel Drum SA în conturile 
bancare ale societăților respective, fiind retrase în numerar la scurt timp după transfer și restituite, fără 
comisionul pentru intermediere, persoanelor care le-au virat inițial. 
"Totodată, pe perioada de derulare a activității grupului infracțional organizat, membrii acestuia au beneficiat de 
informații nepublice din cadrul instituțiilor de la nivel local și central cum ar fi: note de fundamentare și caiete de 
sarcini pentru licitații viitoare ce se aflau în procedură de avizare internă (cum este cazul Administrației Naționale 
a Rezervelor de Stat și Probleme Speciale), corespondență între unitățile administrativ teritoriale și Ministerul 
Dezvoltării Regionale, Administrației Publice și Fondurilor Europene (în cadrul obiectivelor ce se doreau a fi 
finanțate din PNDL), liste privind proiectele depuse pentru finanțare, documente solicitate de autoritățile 
judiciare de la instituțiile publice în cursul urmăririi penale (cum este cazul ANCPI)", se mai arată în comunicat. 
Potrivit procurorilor, astfel de documente au fost identificate cu ocazia perchezițiilor domiciliare efectuate la 
sediile persoanelor juridice de drept privat. În plus, din înscrisurile ridicate cu ocazia perchezițiilor rezultă că 
membrii grupului infracțional organizat propuneau și facilitau numirea în funcții publice a persoanelor cu care 
aveau relații apropiate, în acest sens fiind ridicate însemnări olografe în care fie erau indicate persoane care ar fi 
fost potrivite pentru ocuparea unui post de conducere în cadrul administrației centrale și care au fost numite 
ulterior în aceste posturi, fie erau indicate detalii cu privire la dorința unor persoane publice de a pune în funcție o 
persoană apropiată. 
Membrii grupului ar fi obținut din activitatea ilicită diverse beneficii personale, în funcție de atribuțiile și rolul pe 
care îl aveau. Astfel, funcționarii publici implicați și-au asigurat funcțiile de conducere în cadrul CJ Teleorman, iar 
Marian Fișcuci, Petre Pitiș, Neda Florea, Ion Florian și Neagoe Daniel au obținut contracte preferențiale prin 
intermediul societăților comerciale și beneficii patrimoniale directe, transferate fie sub formă de dividende și 
drepturi salariale, fie sub formă de bunuri mobile și imobile pe care le utilizează, dar care figurează în patrimoniul 
societăților comerciale. 
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"Liviu Nicolae Dragnea, în mod direct sau prin persoane apropiate lui (fiul, fosta soție), a obținut sume de bani sau 
bunuri mobile și imobile pe care le utilizează, precum și diverse servicii în interes personal, al familiei și al 
formațiunii politice din care face parte, respectiv donații de la membrii grupului infracțional organizat și de la 
societățile controlate de aceștia (circa 2,5 milioane de lei în anul 2009), transferul părților sociale din mai multe 
societăți controlate de membrii grupului infracțional organizat către fiul său, dividende și sume periodice către fiul 
său cu titlu de salariu de la firme din grup, sume periodice cu titlu de chirie încasate personal de Liviu Nicolae 
Dragnea și de fosta soție de la o altă societate din grup, bani obținuți de către Liviu Nicolae Dragnea din vânzarea 
unor bunuri imobile la valori supraevaluate către societățile controlate de membrii grupului infracțional organizat, 
folosirea de bunuri mobile de către fiul său (autoturismul deținut de o societate din grup și a cărui îmbunătățire 
tehnică a fost achitată de Tel Drum SA) sau folosirea de bunuri imobile tot de către acesta (imobilul din Turnu 
Măgurele proprietate a Tel Drum SA)", se mai precizează în comunicatul DNA. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Dragnea: Nu există vreun membru din conducerea PSD fără un dosar făcut; Iohannis - beneficiarul politic 
Președintele PSD, Liviu Dragnea, a declarat luni că, în opinia sa, nu există vreun membru din conducerea PSD care 
să nu aibă un dosar "făcut", acest aspect fiind de fapt, în opinia sa, în beneficiul politic al președintelui Klaus 
Iohannis. 
"Eu nu cred că există vreun membru din conducerea PSD-ului care să nu aibă un dosar făcut. Nu mai cred asta. Nu 
cred că există. Este îngrozitor, nu, e năucitor. De asemenea, cred că și nu vreau să sper să nu fie așa, lideri locali... 
Ați văzut cazul Maricel Popa (n.r. — președintele CJ Iași)? Eu așa ceva..., iertați-mă, la mine am înțeles, trebuie să 
fiu executat, să se înmoaie partidul și să fiu acolo pus în colț", a afirmat Dragnea la Romania TV. 
El crede că vizați sunt și miniștrii PSD: "Nu sunt membri PSD? E obligatoriu! (n.r. — să aibă dosar). Eu nu cred că e 
vreun ministru care să n-aibă undeva ceva care să poată fi transformat în dosar imediat. Nu există așa ceva!". 
Întrebat în beneficiul cui ar fi aceste dosare, liderul PSD a susținut că "în beneficiul lui Iohannis și al sistemului". "E 
foarte simplu. În momentul în care se întâmplă asta, cine duce mai departe toate aceste reforme? Pentru că toți 
băieții sunt buni, chiar sunt buni — Parlament, Guvern — , dar e nevoie să fie totuși o susținere, să nu fie o 
cedare. Când a apucat să cedeze cineva, o fisură se face crăpătură imediat", a completat el. 
Dragnea a susținut că, în ceea ce privește situația sa, "Iohannis este beneficiarul politic". "Nici nu e nevoie să 
comande. Eu vă spun cum funcționează acest sistem și dacă dumnealui nu înțelege că așa cum sistemul a sărit pe 
Traian Băsescu, la un moment dat va sări și pe dumnealui, este problema dumnealui. Nici nu este nevoie să 
comande", a spus Dragnea. 
Potrivit acestuia, există cel mai probabil interes "de a se conserva situația actuală": "Cu cineva la Cotroceni sub 
care se pot întâmpla astfel de lucruri, orice sistem care beneficiază de această stare dorește să se mențină situația 
actuală. E foarte simplu". 
Președintele Camerei Deputaților spune că "există un sfârșit în toate" și a precizat că va merge mai departe. "Cine 
crede că cei care fac rău în mod continuu n-o să plătească la un moment dat se înșală amarnic. (...) Mi-ar fi foarte 
la îndemână, foarte, foarte comod să spun mă retrag, mă duc până la capăt, om vedea dacă mă bagă în pușcărie, 
nu mă bagă în pușcărie, mi-am asumat riscul ăsta din 2015. (...) Dar, până la urmă — toți spun—, noi nu suntem în 
situația în care să dăm înapoi. Sigur că mulți mi-au spus azi că toți înțeleg situația prin care trec, dar mi-au zis: 
'Gândește-te la partid și la programul care trebuie pus în practică'. (...) La mine trebuie să fie moarte, că cu bătaia 
nu înțeleg. După atâta bătaie, te înveți. Nu ne resemnăm. (...) Resping categoric orice acuzație din dosar", a 
subliniat liderul PSD. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 ALERTĂ - Liviu Dragnea, întâlnire de urgență cu ambasadorul SUA, Hans Klemm 
Liderul PSD, Liviu Dragnea, s-a întâlnit luni dimineață, la ora 11.00, cu ambasadorul SUA la București, Hans Klemm. 
Întâlnirea a avut loc în biroul preşedintelui Camerei Deputaţilor, Liviu Dragnea, și a durat 30 de minute. 
Întrevederea a avut loc la câteva ore după audierea liderului PSD la DNA. 
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Social democrații susțin că întâlnirea celor doi a fost stabilită în urmă cu 10 zile, iar printre subiectele discutate 
este înființarea unui Muzeu al Holocaustului în România. De asemenea, potrivit unor surse politice, cei doi au 
vorbit și despre legile justiției. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Liviu Dragnea anunţă APOCALIPSA: 'Scoatem legile, va fi RĂZBOI' 
Liviu Dragnea anunţă apocalipsa şi spune că legile justiţiei vor fi aprobate în Parlament cât mai repede. În direct la 
România TV, liderul PSD spune că va fi război total şi că acestea vor fi adoptate chiar dacă tot partidul ajunge la 
DNA. La începutul acestui an, milioane de oameni au ieşit în stradă împotriva celebrei OUG 13 şi fostul ministru al 
Justiţiei, Florin Iordache şi-a dat demisia. 
"Nu e o joacă şi nicio glumă. Vrem să reformăm legislaţia. Sper să nu cedeze niciun ministru. Să stai ghiocel nu e în 
regulă. Eu nu garantez pentru nimeni, chiar dacă ştiu că au genunchi foarte tari. Noi scoatem legile justiţiei chiar 
dacă ajungem la DNA. Va fi război", a tunat Dragnea. 
Şeful PSD nu a ratat ocazia de a o ataca şi pe şefa DNA, Laura Codruţa Kovesi. "Eu nu am fost cu oameni politici, cu 
astea. Astea sunt minciuni cu picioare scurte. Nu suntem sănătoşi la cap", a mai spus Dragnea. 
(Sursa: Roamania TV) 
 

 Șeful OLAF: Dosarul lui Dragnea, ”exemplu perfect de colaborare pozitivă cu autoritățile naționale” 
Oficiul European de Luptă Antifraudă a salutat, luni, ancheta DNA care vizează firma TelDrum. Instituția 
europeană este cea care a recomandat recuperarea fondurilor europene în acest caz și anchetarea suspecților. 
”Această investigație este un exemplu perfect de cooperare dintre OLAF și autoritățile naționale”, a anunțat 
directorul instituției, Nicholas Ilett, cu referire la cazul TelDrum-Liviu Dragnea, imediat după anunțul DNA. 
Potrivit comunicatului OLAF, instituția europeană a descoperit existența unei înțelegeri între beneficiarul 
fondurilor europene, autoritățile oficiale și contractor, dar și indicii privind falsificarea documentelor în timpul 
licitației publice. 
Investigația OLAF s-a terminat cu o recomandare privind recuperarea a 21 de milioane de euro, către Directoratul 
general pentru Politică Regională și Urbană (din cadrul Comisiei Europene), și cu o recomandare privind începerea 
unei proceduri judiciare, către DNA. 
Președintele Camerei Deputaților, Liviu Dragnea, este urmărit penal de procurorii Direcției Naționale Anticorupție 
pentru constituire de grup infracțional, abuz în serviciu și infracțiuni referitoare la fraudare de fonduri, fapte 
săvârșite în dosarul 'Tel Drum' în calitate de președinte al Consiliului Județean (CJ) Teleorman, a anunțat luni DNA. 
Comunicatul DNA menționează sesizarea făcută de OLAF. 
”Prezentul dosar s-a constituit pe baza unei sesizări a OLAF (Oficiul european antifraudă) transmise la data de 30 
septembrie 2016, privind suspiciunea săvârșirii mai multor infracțiuni, între care obținerea nelegală, pe bază de 
documente false, a unor finanțări din fonduri europene, pentru lucrări de reabilitare de drumuri județene”, au 
precvizat procurorii DNA. 
(Sursa: Realitatea) 
 
 

 PNL vrea atacarea la CCR a revoluției fiscale. Ce spune Avocatul Poporului 
 
PNL a depus la Avocatul Poporului sesizarea prin care cere instituţiei contestarea la Curtea Constituţională a 
Ordonanţei de Urgenţă privind modificarea Codului Fiscal. 
Preşedintele PNL, Ludovic Orban spune că acţiunile liberale nu ve vor opri aici şi anunţă o moţiune de cenzura şi 
proteste de amploare în stradă. Şi Blocul National Sindical a ameninţat cu sesizarea Avocatului Poporului după ce 
Ordonanţa privind Codul Fiscal a fost adoptată şi publicată în Monitorul Oficial. 
„Astăzi am primit sesizarea care se referă la trei categorii de motive importante pe care le menționează drept 
temei a ridicării unei excepții de neconstituționalitate. Un tratat internațional în materie de fiscalitate rectificat de 
România, la anumite drepturi și libertăți care au fost încălcate prin această OUG și neîndeplinirea cerințelor 
consituționale pentru adoptarea unei OUG. Am creat o echipă care se ocupă exclusiv de acest memoriu și altele 
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care au început să sosească încă de vineri, bineînțeles le vom examina cu toată seriozitatea, Nu pot să deau 
răspunsul înainte de a analiza”, a declarat Victor Ciorbea la Antena 3, în emisiunea 100 de minute. 
(Sursa: Antena 3) 
 
 

 Anunțul premierului după întâlnirea cu reprezentanții Coca-Cola România 
Premierul Mihai Tudose a anunțat că s-a întâlnit astăzi cu managerul general al Coca-Cola HBC România, Jaak 
Mikkel, care i-a dat asigurări că la nivelul acestei companii nu vor exista scăderi salariale ca urmare a 
transferului contribuțiilor sociale. 
„Am avut astăzi o întâlnire cu managerul general al Coca-Cola HBC România și președinte al Camerei de Comerț 
Americane în România (AmCham), Jaak Mikkel. Acesta mi-a dat asigurări că nu vor exista scăderi salariale ca 
urmare a transferului contribuțiilor sociale. Faptul că o mare companie precum Coca-Cola a înțeles că transferul 
contribuțiilor reprezintă o oportunitate pentru a-și fideliza angajații este încă o dovadă că nu trăim în realități 
paralele, așa cum reclamă unii sindicaliști, și că această măsură va conduce la o economie sănătoasă”, a anunțat 
Mihai Tudose, luni seară, pe Facebook. 
Potrivit premierului, Coca-Cola are în România peste 1.500 de angajați, iar indirect susține 19.900 de locuri de 
muncă, aducând 448 de milioane de euro pentru economia românească. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Moneda națională continuă să se deprecieze în raport cu euro; BNR anunță un curs record de 4,6495 lei/euro 
Moneda națională a atins luni cea mai slabă cotație din 2012 și până în prezent în raport cu euro, cursul anunțat 
de Banca Națională a României (BNR) fiind de 4,6495 lei pentru un euro, în creștere cu 1,05 bani (0,23%) în 
comparație cu valoarea din ședința precedentă, de 4,6390 lei pentru un euro. 
Cotația record anterioară a fost înregistrată pe data de 3 august 2012, când BNR a anunțat un curs de schimb de 
4,6481 de lei pentru un euro. 
De asemenea, moneda națională s-a depreciat în fața dolarului american, cursul fiind stabilită de BNR la 3,9913 
lei, mai mare cu 1,10 de bani (0,28%), în comparație cu ședința precedentă, când un dolar american valora 3,9803 
de lei. 
Francul elvețian a fost cotat la 4,0063 de lei, în scădere cu 0,15 bani (-0,03%), comparativ cu valoarea de 4,0078 
lei, stabilit în ședința precedentă. 
Gramul de aur s-a ieftinit, luni, cu 29,39 de bani (-0,17%), până la 164,1104 lei, de la 164,4043 lei, cât se stabilise 
vineri. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Avertisment de ULTIM MOMENT de la BNR: Trecerea la moneda euro, în pericol 
Criteriile de adoptare a euro referitoare la deficitul bugetar, inflație și dobânzi pe termen lung sunt în pericol, a 
declarat Valentin Lazea, economist șef la Banca Națională a României (BNR) și secretar al Comitetului de pregătire 
pentru trecerea la euro. 
"Politicile de relaxare fiscală și salarială începute în vara anului 2015 și accentuate în anii 2016 și 2017 de guverne 
cu coloraturi diferite politice, astfel de politici de relaxare fac dificilă încadrarea în continuare în criteriile 
nominale. Cel mai mare pericol de depășire îl reprezintă deficitul bugetului consolidat situat la nivelul limită de 3% 
din PIB și care, conform prognozei Comisiei Europene, riscă să depășească acest nivel mergând spre 3,9% la anul, 
dacă nu se iau măsuri compensatorii", a spus Lazea, în conferința "România și aderarea la zona euro", organizată 
de Institutul European din România (IER) și Ministerul Afacerilor Externe (MAE). 
Potrivit sursei citate, nu numai criteriul deficitului bugetar consolidat este în pericol. 
"Sunt alte două criterii care riscă să nu mai poată fi îndeplinite începând cu anul viitor din cauza acestor politici 
prociclice. Acestea sunt criteriile referitoare la inflație, acel indice armonizat al prețurilor de consum, și cel 
referitor la dobânzile pe termen lung. Criteriul legat de inflație este o țintă mișcătoare care, la nivelul lunii 
septembrie, era de 1,5 puncte procentuale peste 0,4%, care este media celor mai performante trei state, cu alte 
cuvinte 1,9%. România îndeplinea criteriul în septembrie. Să presupunem că la anul va fi în jur de 2% acest criteriu 
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de inflație, numai că noi, pe prognoza actuală de creștere a inflației, vom depăși în martie 2018. Chiar dacă 
criteriul s-ar duce, printr-un noroc pentru noi la 2,5%, și acesta ar fi depășit, probabil, pe la mijlocul anului 2018, 
conform prognozelor noastre", a mai arătat oficialul BNR, potrivit AGERPRES. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 UPDATE Piperea: Am decis să îmi înaintez demisia din funcția de consilier onorific al premierului; prim-ministrul a fost de 
acord 
Avocatul Gheorghe Piperea a anunțat luni seară că a decis să își înainteze demisia din funcția de consilier onorific 
al premierului Mihai Tudose, precizând că șeful Executivului a fost de acord cu decizia sa. 
"Am decis să îmi înaintez demisia din funcția de consilier onorific al premierului, care a fost de acord. Motivul este 
că nu vreau să acaparez atenția publică și să deviez, chiar și pentru câteva ore, programul administrației. Mai 
importante și urgente sunt Codul fiscal și dezbaterea relativă la legile justiției. Plus condițiile economice setate în 
laboratoarele financiar-bancare, condiții care se anunță a fi aspre în 2018", a scris Piperea pe Facebook. 
El precizează că nici premierul și nici vreun membru al partidelor de la guvernare nu i-au cerut demisia. 
"Inițiativa mi-a aparținut. Cine și-a imaginat că sunt manipulabil s-a înșelat. Rămân același", a mai scris Piperea. 
Anunțul demisiei lui Gheorghe Piperea din calitatea de consilier onorific al premierului Tudose vine după ce, luni 
după-amiază, avocatul a scris pe Facebook că președintele PSD, Liviu Dragnea, ar trebui să demisioneze pentru a-
și putea proba nevinovăția. 
"Oare cât timp o să mai polueze agenda publică problemele personale ale unui singur om, hăituit acum de 
sistemul care până acum l-a protejat și i-a fost partener? De ce nu demisionează dl Dragnea, pentru a putea să-și 
probeze nevinovăția și, în plus, să demonstreze cu glorie că prezumția de nevinovăție merită salvată chiar și în 
cazul politicienilor? Nu de alta, dar suntem ca într-o colivie. Cam de mult timp. (...) Chiar avem și altceva de făcut 
decât să urmărim epopeea judiciară interminabilă a dlui Dragnea", a susținut Piperea. 
Avocatul Gheorghe Piperea a primit calitatea de consilier onorific al prim-ministrului pe chestiuni de fiscalitate, 
banking, piață de capital și insolvență pe 20 iulie. Activitatea lui Piperea a fost neremunerată. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 O nouă numire și o revocare în Guvernul Tudose 
 
Ramona-Ioana Lohan a fost numită în funcţia de secretar de stat în cadrul Secretariatului General al Guvernului, 
printr-o decizie a premierului Mihai Tudose. 
 
Până în prezent, Ramona-Ioana Lohan a fost consilier de stat în cadrul aparatului de lucru al Guvernului. 
 
Pe de altă parte, premierul Tudose a decis revocarea lui Constantin Gheorghe din funcţia de preşedinte, cu rang 
de secretar de stat, al Autorităţii Competente de Reglementare a Operaţiunilor Petroliere Offshore la Marea 
Neagră (ACROPO). 
 
De asemenea, şeful Executivului a decis numirea lui Iulian Offenberg în funcţia de preşedinte, cu rang de secretar 
de stat, al ACROPO, pe o perioadă de cinci ani. Până în prezent, Offenberg a fost vicepreşedinte, cu rang de 
subsecretar de stat, al ACROPO. 
 
Totodată, Vasile Guşatu a fost numit în funcţia de vicepreşedinte, cu rang de subsecretar de stat, al ACROPO, pe o 
perioadă de cinci ani, printr-o altă decizie a şefului Guvernului. 
 
Deciziile au fost publicate luni în Monitorul Oficial. 
(Sursă: Agerpres) 
 

 Şeful Senatului, explicaţii pe o lege care a stârnit CONTROVERSE. Ce buget i se va aloca Casei Regale  
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Şeful Senatului vine cu explicaţii după ce inițiativa legislativă pentru reglementarea statutului juridic al Casei 
Regale a României a stârnit controverse. Tăriceanu susţine că bugetul va fi aprobat de Guvern, în funcţie de 
proiectele care vor fi avansate de reprezentanţii Casei Regale. Mai mult, liderul ALDE dă asigurări şi exclude 
posibilitatea ca sumele să fie cele vehiculate în presă. 
"Cu Casa Regală este propunerea pe care am avansat-o care urmăreşte puncte importante. Casa Regală a militat 
pentru promovarea tradiţiei istorice legate de suveranitatea si independenţa României, pentru imaginea 
României şi cred că acest lucru trebuie să continue si în perspectiva următoare pe termen lung. Cred că la art.3 
sunt detaliate toate acţiunile care urmează a fi derulate de Casa Regală şi care vor fi susţinute de statul român. 
Stiu că există discuţii legate de bugetul utilizat, am văzut sume mirobolante care nu au legătură cu realitatea. 
Costurile vor fi aprobate în fiecare an, pe bază de proiecte aprobate de Guvern. 
Vă pot spune că si în perioada în care am condus Guvernul am acordat statutul special pentru principesa 
Margareta şi principelui Radu. A fost un buget modest şi cred că această tradiţie trebuie perpetuată. 
Costurile nu sunt de natură să ne preocupe având în vedere că partea administrativă va fi asigurată de un 
personal de maximum 20 de persoane. Costurile vor fi stabilite de Guvern în funcţie de agenda propusă. 
Palatul Elisabeta este în folosinţa Casei Regale şi propunerea noastră e să rămână şi pentru următorii 49 de ani.", 
a declarat Călin Popescu Tăriceanu la Parlament. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 
 

 Comunicat privind salariile angajațiilor grupului de firme IRIDEX 
Ca urmare a modificărilor legislative, Grupul de firme IRIDEX aduce la cunoștință salariaților și a familiilor acestora 
că începand cu data de 01.01.2018 va majora salariile brute cu valoarea contribuțiilor sociale care se vor diminua 
la angajator.  
 
 
Grupul de firme IRIDEX își asigură salariații și familiile acestora ca indiferent de modificările legislative va face 
toate eforturile pentru asigurarea unor pachete salariale competitive.  
 
 
Referitor la implementarea noului soft de calcul al salariilor, precum și întocmirea și raportarea actelor adiționale 
menționăm că acestea se vor realiza în termen, pentru a nu afecta drepturile angajaților.  
 
 
Conducerea  
IRIDEX GROUP  
(Sursa: Agerpres) 
 

 OMV Petrom: Centrala electrică Brazi este disponibilă la 100% din capacitate 
Centrala electrică Brazi, deținută de OMV Petrom, este disponibilă în prezent la 100% din capacitatea de 860 de 
MW, se arată într-un anunț publicat pe site-ul Bursei de Valori București (BVB). 
Astfel, luni, începând cu ora 17:00, cel de-al doilea grup generator a devenit disponibil, după înlocuirea 
transformatorului avariat. 
"Centrala de la Brazi, la capacitate maximă, poate acoperi până la 10% din consumul mediu orar de electricitate al 
României. Reamintim că, începând cu sfârșitul lunii septembrie 2016, OMV Petrom s-a confruntat cu avarii la 
două transformatoare. În perioada octombrie 2016-aprilie 2017, centrala a funcționat la 50% din capacitate, iar în 
perioada aprilie-iunie 2017 a fost complet indisponibilă", menționează sursa citată. 
La începutul lunii iulie anul acesta, a fost înlocuit unul dintre transformatoare, iar de atunci centrala a funcționat 
la 50% din capacitate. 
Centrala Brazi este cel mai mare proiect privat de investiții greenfield din sectorul energetic din România, fiind 
pusă în funcțiune în 2012, cu investiții de 530 de milioane de euro. 
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(Sursa: Agerpres) 
 

 Proiect MAI: Penitenciarele, exceptate de la avizarea sau autorizarea privind securitatea la incendiu 
Clădirile şi amenajările care aparţin Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor vor fi scutite de avizarea sau 
autorizarea privind securitatea la incendiu, potrivit unui proiect de hotărâre pus luni în dezbatere publică de 
Ministerul Afacerilor Interne (MAI). De asemenea, nu va fi necesară avizarea corturilor pentur evenimente, 
fiind considerate construcţii provizorii. Iniţiatorii proiectului mai propun ca spaţiile comerciale din staţiile de 
metrou să fie supuse avizării şi autorizării privind securitatea la incendiu, având în vedere pericolul existent în 
cazul unui incendiu, relatează News.ro. 
Forma actuală a actului normativ prevede exceptarea de la avizare sau autorizare privind securitatea la incendiu a 
clădirilor cu caracter militar şi a clădirilor aparţinând Ministerului Apărării Naţionale, Ministerului Afacerilor 
Interne, Ministerului Justiţiei, Serviciului Român de Informaţii, Serviciului de Informaţii Externe, Serviciului de 
Telecomunicaţii Speciale şi Serviciului de Protecţie şi Pază. 
Prin proiectul pus în dezbatere publică se propune ca, dintre instituţiile din subordinea MJ, excepţie de la avizare 
să facă doar clădirile care aparţin Adminsitraţiei Naţionale a Penitenciarelor, restul clădirilor din subordinea 
Ministerului Justiţiei să aibă obligaţia de obţinere a autorizaţiei sau avizului privind securitatea la incendiu. 
„Propunerea se justifică prin aceea că Administraţia Naţională a Penitenciarelor este componentă a sistemului 
naţional de ordine publică şi siguranţă naţională, potrivit prevederilor HG nr.756/2016 pentru organizarea, 
funcţionarea şi atribuţiile Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor şi pentru modificarea Hotărârii Guvernului 
nr.652/2009 privind organizarea şi funcţionarea Ministerului Justiţiei. În acest context, doar pentru clădirile şi 
amenajările aparţinând ANP sunt incidente dispoziţiile art.47 alin. (1) din Legea nr.307/2006”, explică iniţatorii 
proiectului. 
De asemenea, proiectul mai propune exceptarea de la avizare sau autorizare şi a clădirilor sau spaţiilor destinate 
fabricării, reparării şi modernizării produselor de tehnică militară, iniţiatorii proiectului invocând importanţa 
strategică a clădirilor. 
„Această exceptare are în vedere importaţa strategică a acestora, rezultată din prevederile art.1 şi art.3 lit.d) din 
Legea nr.232/2016 privind industria naţională de apărare, (...) Sunt avute în vedere prevederile art.3 lit.b) şi l), 
precum şi cele ale art.31 alin.(1) şi (2) şi ale art.32 din Legea nr.232/2016, potrivit cărora exercitarea atribuţiilor de 
control revine persoanelor împuternicite de ministerul de resort şi/sau de autoritatea de specialitate care 
beneficiază de acces neîngrădit, în condiţiile legii, cu respectarea confidenţialităţii şi a regimului juridic al 
informaţiilor clasificate”, se arată în proiect. 
Şi corturile de evenimente ar putea fi exceptate de la avizare, pentru că sunt construcţii provizorii, de importanţă 
redusă, iar pericolul este foarte mic. 
În plus, se propune şi mărirea ariei desfăşurate în funcţie de care este necesară avizarea sau autorizarea clădirilor 
pentru învăţământ, supraveghere, îngrijire sau cazare/adăpostire a copiilor preşcolari, elevilor, studenţilor, 
bătrânilor, persoanelor cu dizabilităţi sau fără adăpost, astfel:  de la 150 de metri pătraţi la 600 de metri pătraţi 
pentru clădirile cu destinaţie de învăţământ secundar, profesional, postliceal sau universitar, inclusiv spaţiile de 
cazare aferente, de la 150 de metri pătraţi la 175 de metri pătraţi pentru grădiniţe, creşe şi învăţământ primar, de 
la 150 de metri pătraţi la 175 de metri pătraţi pentru clădirile cu destinaţie de servicii sociale cu cazare pentru 
supraveghere, îngrijire sau adăpostire a copiilor, de la 150 de metri pătraţi la 50 de locuri, indiferent de suprafaţă 
pentru clădirile cu destinaţie de servicii sociale cu cazare pentru supraveghere, îngrijire sau adăpostire a 
bătrânilor şi a persoanelor cu dizabilităţi  sau a celor fără adăpost. 
O altă propunere vizează spaţiile comerciale din staţiile de metrou care să fie supuse avizării şi autorizării privind 
securitatea la incendiu. 
„Includerea spaţiilor comerciale aferente staţiilor de metrou având în vedere pericolul potenţial creat în cazul 
producerii unui incendiu. Facem precizarea că aceste spaţii comerciale se echipează cu instalaţii de detectare, 
alarmare, semnalizare şi stingere a incendiilor, suplimentar faţă de echiparea existentă pentru staţia de metrou”, 
se arată în proiect. 
Proiectul mai propune majorarea numărului de camere sau de paturi pentru clădirile cu destinaţie turistică pentru 
cazare de la opt camere la 10 camere, de la 16 locuri la 50 de paturi, în prezent fiind supuse avizării clădirile cu 
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destinaţie turistică cu mai mult de opt camere şi/sau 16 locuri. De asemenea, se introduc noi tipuri de cazare care 
intră în categoria primire turistică, respectiv apartamente şi camere de închiriat. 
„Propunerea se argumentează prin aceea că potrivit prevederilor Normativului P 118/3- 2015 echiparea cu 
instalaţii de detectare, semnalizare şi alarmare la incendiu se face pentru structurile de primire turistică care au 
mai mult de 10 camere sau 50 paturi. Majorarea numărului de camere şi/sau a paturilor implică faptul că toate 
clădirile cu destinaţia specificată care au numărul de camere şi/sau paturi mai mic decât cel propus nu mai 
necesită aviz/autorizaţie pentru securitate la incendiu. De asemenea, completarea normei cu noi tipuri de cazare 
implică faptul că apartamentele şi camerele de închiriat care au mai mult de 10 camere, respectiv 50 de paturi se 
supun avizării/autorizării”, explică iniţiatorii. 
(Sursa: news.ro) 
 

 INTERVIU Raed Arafat: ''În domenii precum medicina sau protecția civilă e normal să nu existe granițe'' 
În ramuri de activitate precum medicina sau protecția civilă e normal să nu existe granițe. Noi am deschis acum un 
drum care nu se va mai închide, ci se va lărgi și va cuprinde diferite domenii de colaborare, a declarat Secretarul 
de Stat în Ministerul Afacerilor Interne din România Raed Arafat într-un interviu acordat AGERPRES, la capătul 
vizitei pe care a efectuat-o în Palestina cu prilejul desfășurării celui de-al doilea Congres medical internațional 
palestiniano-român. Evenimentul a fost organizat de Asociația Medicilor și Farmaciștilor Palestinieni din România 
(AMFPR) la Al-Bireh în colaborare cu Ministerul Sănătății din Palestina, Ambasada Statului Palestina și 
Departamentul de Situații de Urgență (DSU) din România, cu sprijinul Oficiului de Reprezentare al României în 
Palestina și sub egida președintelui Autorității Palestiniene, Mahmoud Abbas. 
Șeful Departamentului pentru Situații de Urgență s-a aflat în Cisiordania, de joi până sâmbătă, unde a avut o serie 
de întrevederi, la Ramallah și Nablus, cu oficialități locale și naționale, și a vizitat mai multe spitale și 
departamente de pompieri și poliție. Înainte de a lua avionul către România, dr. Raed Arafat a acordat, în 
exclusivitate, pentru Agerpres, un interviu în care a vorbit despre rezultatele acestei vizite, despre colaborarea cu 
alte state în domeniul intervențiilor de urgență, precum și despre ''starea de sănătate'' a sistemului medical din 
România. 
AGERPRES: Ați participat la cel de-al doilea Congres medical internațional palestiniano-român desfășurat în 
Palestina la care au fost prezenți peste două sute de medici români și palestinieni și ați avut o serie de întrevederi 
la Ramallah și Nablus cu reprezentanți ai administrației naționale și locale. Care sunt concluziile acestei vizitei-
maraton în Palestina?  
Raed Arafat: Din discuțiile pe care le-am avut și la care a participat și reprezentantul nostru la Ramallah, domnul 
ambasador Cătălin-Mihai Țîrlea, reprezentanții domeniului medical au exprimat clar un interes pentru instruirea 
medicilor. Ei ar dori să trimită și studenți în viitor, și cred că asta este bine, dar sunt foarte interesați de trimiterea 
unor medici pentru pregătire de scurtă durată — șase luni, un an... — o formă de fellowship în domeniul medicinii 
de urgență. Ei dezvoltă specialitatea de medicină de urgență și am avut deja șase medici de aici din zona 
palestiniană care au petrecut șase luni din rezidențiatul lor la Târgu Mureș și au avut rezultate foarte bune. Și asta 
am înțeles că se dorește, să reluăm această activitate și cu siguranță va fi o activitate ce va fi realizată. 
Al doilea lucru pe care l-am discutat este posibilitatea de a trimite aici colegi care să stea o săptămână-două să 
vadă cum se lucrează și să dea mai multe sfaturi, adică transfer de know-how, lucru care iar nu văd să fie o 
problemă pe partea medicală. 
Un aspect care este în afara domeniului urgenței, dar pe care cred că este foarte bine de lucrat, este colaborarea 
pe partea de oncologie — ei construiesc un spital de oncologie pentru care s-au alocat fonduri ce am înțeles că se 
ridică numai pentru clădire la 140 de milioane de dolari. Este nevoie de colaborare cu instituții cu experiență. Au 
început să colaboreze cu Centrul Național de Oncologie ''Regele Hussein'' din Amman, care are deja relații cu 
Institutul de Oncologie din Cluj, iar eu și cu domnul ambasador o să încercăm să facem legătura cu acesta astfel 
încât să fie chiar o colaborare în trei acolo, adică Iordania, Institutul din Cluj și partea palestiniană. 
De asemenea, au fost discuții cu asociațiile medicilor palestinieni absolvenți ai facultăților din România, mai ales 
cu partea medicală, iar solicitarea lor este foarte similară cu cea a Ministerului Sănătății din Palestina, în primul 
rând această pregătire de scurtă durată. Apoi există interes foarte mare din partea familiilor mixte să-și trimită 
copiii să facă rezidențiatul în medicină, dar și în alte domenii, în România. 
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În concluzie, toate solicitările care ne-au fost făcute au fost de transfer de know-how bidirecțional — fie ei vin la 
noi, fie trimitem noi aici (specialiști în Palestina) — și de pregătire. Nu au fost solicitări de echipamente sau 
altceva de acest gen. 
AGERPRES: În cadrul întâlnirilor vi s-a solicitat ajutor, și la rândul dumneavoastră l-ați oferit, în domeniul 
Protecției Civile. Ce ați stabilit în acest sens?  
Raed Arafat: Șeful Protecției Civile din Palestina ne-a vizitat în acest an la absolvirea primei promoții de ofițeri de 
protecție civilă palestinieni care au terminat Academia de Poliție — Facultatea de Pompieri, iar atunci am stabilit 
câteva aspecte cu el în acest sens. Am mai avut o discuție concretă și doresc și ei cursuri de scurtă durată de 
specializare pentru ofițerii pe diferite domenii de protecție civilă și de pompieri, lucru care va fi foarte ușor de 
făcut, fie prin trimiterea unor instructori în Palestina pentru câteva zile din partea Inspectoratului General pentru 
Situații de Urgență (IGSU), fie prin trimiterea unor ofițeri de la ei care să vină și să facă aceste cursuri în România. 
Un alt aspect care este de interes pentru ei este continuarea formării personalului. Însă acum, de anul acesta, 
vorbim deja despre 60 de ofițeri de protecție civilă care urmează să fie formați prin burse oferite de România. 
Solicitarea lor este ca în viitor o parte din aceste burse să se transforme în burse pentru subofițeri, cu durata mai 
scurtă de pregătire, de un an, la Școala de Subofițeri de Pompieri și Protecție Civilă Boldești, despre care s-a 
discutat de principiu și cu doamna ministru la un anumit moment și nu sunt probleme. Ministerul de Externe 
sprijină ideea aceasta și cred că vom transforma din zece burse cel puțin opt în burse de subofițeri începând cu 
sesiunea care va începe la sfârșitul anului 2018. Bineînțeles, aici am mai discutat un aspect împreună cu ei și cu 
domnul ambasador, și anume acela de a încerca să facem un proiect între România, Protecția Civilă Palestiniană și 
Uniunea Europeană. Există posibilități, există oportunități în acest sens, urmează să studiem sau să le analizăm, să 
discutăm la nivelul UE la Bruxelles și, bineînțeles, domnul ambasador cu omologul dânsului care reprezintă UE în 
fața Autorității Palestiniene, și să vedem dacă sunt soluții prin care să putem finanța anumite proiecte. Mai ales că 
interesul este pe partea de dezastre, la ei există un risc seismic destul de important, deci se pune accent pe 
pregătirea în căutare și salvare, lucru pe care îl facem și la noi în România, și eventual chiar și pe o dotare de bază 
care să fie sprijinită la nivel european; dar acest lucru este doar o idee de proiect și urmează să vedem dacă este 
realizabilă sau nu. 
AGERPRES: Ați avut întâlniri și cu responsabili din Poliție și Jandarmerie. Ce oportunități de colaborare între 
România și Palestina ați identificat?  
Raed Arafat: În discuțiile cu responsabilii de la poliție și jandarmerie solicitările au fost tot pe partea de pregătire 
și formare și de transfer de know-how. Ei au deja colaborări cu diferite țări europene și cu Statele Unite și au 
solicitat să se creeze o legătură cu instituțiile similare din România. Deci o să facilităm aceste relații cu colegii de la 
Jandarmerie și de la Poliție, bineînțeles prin domnul Secretar de Stat Nucu Marin care răspunde de această zonă 
de la Ministerul Afacerilor Interne. 
AGERPRES: Cum a decurs vizita de sâmbătă la Nablus?  
Raed Arafat: Vizita la Nablus a început cu o întâlnire cu doamna viceguvernator al districtului Nablus, iar aceasta 
ne-a vorbit despre necesitatea de transfer de know-how, mai ales pe partea de planificare pentru situațiile de 
urgență. Tot la Nablus, am fost și la Departamentul de Pompieri, unde există o situație deosebită, deoarece 
pompierii din Nablus nu fac parte din sistemul de protecție civilă, ci se subordonează primăriei. Sunt două orașe 
din Palestina care au rămas pe modelul vechi, n-au trecut la Protecția Civilă națională și au rămas ca (departament 
de) pompieri separat. Astfel, ni s-a solicitat să analizăm modul de funcționare și ce nevoi sunt acolo și o misiune 
de audit în acest sens poate fi efectuată. Apoi a avut loc o întâlnire cu Semiluna Roșie unde am fost și în calitate 
de vicepreședinte al Crucii Roșii. Există dorință de colaborare cu organizația Crucea Roșie Română și de a întări 
relațiile și pot să spun că aici avem și noi ce să învățăm de la ei, cum au și ei, poate, de învățat de la noi. 
AGERPRES: În legătură cu vizita pe care ați făcut-o la Semiluna Roșie, s-a vorbit despre un plan privind construcția 
unui complex spitalicesc în zona estică și despre un schimb de experiență cu medici români. Ce ne puteți spune 
despre acest proiect?  
Raed Arafat: Aceasta a fost, într-adevăr, o altă solicitare, de a-i spijini cu know-how-ul pentru personalul care va 
lucra în spitalul respectiv. Este un proiect de lungă durată și urmează să fie discutat cu ei. Cei de la Semiluna Roșie 
au activități extraordinare din punct de vedere social și umanitar în zonă și merită să se vadă cum lucrează, cum 
asigură finanțarea, ei fiind și furnizor principal de asistență medicală de urgență — acesta fiind un specific în 
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Israel, unde furnizorul principal de asistență medicală de urgență este Magen David Adom, o organizație similară 
Crucii Roșii și Semilunii Roșii. Am avut o discuție cu ei și pe partea sistemului de urgență, fiind exprimată dorința 
pentru organizarea de cursuri, de altfel cerută și de Ministerul Sănătății (din Palestina), pe traumă. România are la 
acest moment un număr de instructori pe cursul european de traumă, foarte bine standardizat, care durează 
patru zile, un curs intensiv, și o să analizăm posibilitatea fie de a trimite o echipă care să țină un curs aici, în 
Palestina, fie să vină doritori din Palestina să participe la astfel de pregătiri în România. 
AGERPRES: Cum apreciați rezultatele acestui al doilea Congres medical internațional palestiniano-român, care a 
fost motivul principal al acestei vizite în Palestina?  
Raed Arafat: Congresul a fost de o calitate foarte bună; au participat peste 20 de medici români din diferite 
domenii, medicină de urgență, oncologie, chirurgie, obstretică-ginecologie, anestezie... fiecare prezentând câte o 
lucrare. De asemenea, omologii palestinieni au prezentat lucrări și explicații despre modul în care funcționează 
sistemul lor. Această conferință va deveni asemănătoare celei medicale româno-iordaniene, din doi în doi ani, și 
cu siguranță cred că o să devină o tradiție, ca și cea care acum va ajunge la ediția a zecea între partea română și 
cea iordaniană. Toți cei care au venit aici și-au exprimat mulțumirea cu privire la modul în care au fost tratați 
pentru că totul s-a făcut la invitația părții palestiniene care a și finanțat deplasările și cazările și pot spune că a fost 
un schimb de experiență ce trebuie întărit în domeniul medical. Noi am deschis acum un drum care nu se va mai 
închide, ci se va lărgi și va cuprinde diferite domenii de colaborare, umanitare, de necesitate, precum medicina 
sau protecția civilă unde e normal să nu existe granițe. Mă bucur că vizita domnului ministru de Externe Teodor 
Meleșcanu, care a fost cu vreo două săptămâni înainte, a deschis calea pentru astfel de lucruri. Pentru că trebuie 
să recunoaștem, a fost extrem de important că domnul ambasador Țîrlea și-a preluat atribuțiile de numai trei 
săptămâni și a primit imediat vizita oficială a domnului ministru Meleșcanu, după care a fost organizată această 
acțiune, Congresul palestiniano-român, cu toate întâlnirile oficiale. A fost un pas major de colaborare care poate 
chiar să dea roade și asta intenționăm, să nu fie doar o vizită cu discuții, ci una care să ducă la acțiuni pragmatice. 
AGERPRES: În cadrul vizitei pe care ați efectuat-o la Departamentul de Pompieri din Nablus ați avut ocazia de a sta 
din nou lângă autospeciala de pompieri pe care ați făcut voluntariat în adolescență. Cum v-ați simțit în acel 
moment?  
Raed Arafat: Am avut surpriza, în Nablus, să găsesc mașina pe care am lucrat ca voluntar, care este încă 
funcțională. A fost o chestie extraordinară pentru mine și emoționantă totodată. 
AGERPRES: În timpul vizitei am putut observa atât energia, dinamismul, promptitudinea și operativitatea Dv. ca 
persoană, cât și dedicația pe care o aveți pentru a reprezenta România, pentru a stabili parteneriate în vederea 
pregătirii medicilor, pentru a împărtăși experiența României, lăudată după cum bine am constatat, în special în 
domeniul intervențiilor de urgență. Există astfel de colaborări și cu alte state în afară de Palestina?  
Raed Arafat: Sigur. Și exemplul cel mai elocvent este cel cu Republica Moldova, care este deja în faza a doua — 
abia s-a aprobat proiectul transfrontalier SMURD-2 între România și Moldova, un proiect finanțat din fonduri 
europene, circa 10 milioane de euro, și care țintește dezvoltarea capacității Inspectoratului General pentru Situații 
de Urgență Moldovean dar există și o țintă medicală, de a reface complet unitatea de primiri urgențe a spitalului 
principal de urgență din Chișinău. Colegii din Moldova s-au folosit de multe materiale pe care noi am lucrat, le-au 
adaptat, au creat noi materiale de interes pentru ei, au început să standardizeze lucrurile la ei pe medicina de 
urgență, ceea ce este un lucru impresionant și pot să spun că România a avut un rol în acest lucru prin oamenii 
care au mers acolo și au transferat know-how. Și noi, la rândul nostru, am învățat lucruri interesante de acolo, așa 
că acesta este încă un proiect de mare interes. Mai sunt și alte proiecte transfrontaliere pe linia IGSU, pe zona 
Giurgiu-Ruse, pe zona ucraineană cu Suceava, pe zona cu Ungaria, dar cel mai dezvoltat este cel cu Republica 
Moldova. 
AGERPRES: Ministrul Sănătății din Palestina, Jawad Awaad, a amintit relația foarte bună de cooperare cu 
România, țară în care numeroși medici palestinieni au obținut specializarea și și-au întemeiat familii, numiți în 
cadrul întâlnirii de joi dintre Dv. și domnia sa drept ''cei mai buni ambasadori ai României'' în Palestina. 
Aproximativ câți medici din Palestina s-au format în România?  
Raed Arafat: Eu cred că toți cei care au absolvit Medicina în România și nu trăiesc în România, fie că sunt în 
Palestina, în Iordania sau în orice altă țară, sunt ambasadori ai României. Vorbesc româna foarte bine, unii dintre 
ei au întemeiat familii mixte, au copii care vorbesc limba româna... deci ambasadori mai buni decât aceștia nu 
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găsești. Din ce am înțeles, în Palestina există aproximativ o mie de medici care practică medicina și care sunt 
absolvenți ai universităților din România. Dar ce mi-a plăcut este că sunt și ei împărțiți pe zone, unul e moldovean, 
altul e ardelean, altul e bănățean, accentele încă sunt păstrate, am observat din discuțiile între ei. Este foarte 
importantă dorința lor, exprimată domnului ambasador, să poată să viziteze România mai des și să-și poată 
trimite copiii la pregătire în România, care a făcut foarte multe în anii 80 și începutul anilor 90 în ceea ce privește 
educarea oamenilor din alte țări. Nu există nimic mai frumos decât să răspândești cultura unei țări prin educarea 
cetățenilor de altă naționalitate, iar România a reușit să o facă și este important să continuăm acest lucru. 
AGERPRES: Ce gânduri personale v-au însoțit în această vizită, în țara din care v-ați luat zborul la 16 ani mânat de 
dorința de a deveni medic și în care sunteți considerat cu mândrie ''fiul al Palestinei'', după cum a declarat 
ministrul Sănătății palestinian?  
Raed Rafat: Eu am plecat de aici la 16 ani și jumătate. Am avut ocazia acum să vizitez un pic la Nablus pe fratele și 
mama mea și pentru mine a fost o vizită emoționantă, chiar dacă a fost scurtă. Văzând dezvoltarea și evoluția este 
foarte șocant. 
AGERPRES: În sensul pozitiv...  
Raed Arafat: Da. Pentru că Nablusul pe care l-am lăsat în urmă nu este Nablusul pe care l-am găsit. Orașul de azi 
diferă total, mai are nevoie de mult până a fi bine pus la punct, dar a evoluat foarte mult. 
AGERPRES: Ultima oară ați fost în Nablus în urmă cu cinci ani?  
Raed Arafat: Acum cinci ani am fost, dar a fost o vizită foarte scurtă, dar și față de atunci s-a schimbat radical. 
AGERPRES: După absolvire, ați avut ocazia să plecați în alte țări, Statele Unite, Franța... state în care lucrurile pe 
care le-ați implementat în România erau deja funcționale. Faptul că ați ales să rămâneți aici a fost doar o 
conjunctură sau ați fost împins de dorința de a perfecta sistemul de urgență care este acum lăudat atât în țară cât 
și peste hotare?  
Raed Arafat: La un moment dat a fost (o decizie) de conjunctură, după aceea a fost o hotărâre. Inițial voiam să 
plec să fac o formă de specializare în Franța, n-am primit viza pentru că s-a nimerit în perioada Revoluției, a 
schimbărilor în sistemul din România, după care am început proiectul cu echipajul de terapie intensivă care a 
devenit nucleul de pornire al SMURD-ului și după aceea mi s-a propus, dar n-am mai vrut să plec, pentru că am 
început ceva și n-am mai vrut să-l las. 
AGERPRES: Sunteți un om de acțiune, format în evaluarea rapidă a problemelor și vindecarea lor. Care este 
''starea de sănătate'' a sistemului medical din România și ce credeți că ar trebui îmbunătățit?  
Raed Arafat: Avemprobleme în el, nu este un sistem perfect. Dar dacă îl comparăm cu ce a fost, România face 
mult mai mult acum în medicină față de acum zece ani. 
AGERPRES: Vă întreb acest lucru pentru că în drum spre Departamentul de Pompieri din Nablus, în timp ce 
discutam despre faptul că există țări în care persoanele care nu au asigurări medicale trebuie să plătească și 
pentru ajutorul medical de urgență, ne-ați spus că noi nu știm să apreciem ceea ce avem...  
Raed Arafat: Da. Pentru că atunci când auzi despre problemele care există în alte țări, nu vorbim aici numai 
despre Palestina, ne dăm seama că România face totuși destul de mult. Poate că s-au făcut greșeli care trebuie 
corectate urgent în organizarea sistemelor și accesul pacienților la sistemul sanitar din România, dar totuși 
România a făcut câțiva pași. Ceea ce reproșez eu este că încă nu am construit spitale adevărate, de urgență, 
regionale, care să rezolve problemele complexe. Știu că aceasta este o dorință la nivelul Guvernului, că există 
finanțare, dar trebuie făcut urgent. Nu se poate să existe țări, așa cum am văzut acum în Palestina sau Iordania, 
care să aibă o strategie în construcția spitalelor — în Iordania, de exemplu, la 40-50 de ani clădirile (spitalelor) se 
schimbă, se reînnoiesc, și la noi să nu se întâmple acest lucru. Până nu vom face și noi la fel, din păcate nu vom 
stabiliza acest lucru așa cum se așteaptă populația. Deci mai avem mult de lucrat. Dar, totuși, trebuie să 
recunoaștem că România a făcut pași importanți care nu sunt de neglijat, mai ales în anumite domenii precum 
medicina de urgență, chirurgie cardiacă, neonatologie, în tratamentul cancerului. Dar trebuie să fie mai concretă 
partea care ține de organizare și infrastructură. 
(Sursa: Agerpres) 
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